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اقتصادی

وزیر اقتصاد:

 ذرت های فاسد در گمرک، از ابتدای ورود آلوده بود
وزیر امور اقتصادی و دارایی تاکید کرد: ذرت های فاسد در گمرک از ابتدای ورود 
به کشور آلوده بوده، اما به دلیل ماندگاری زیاد فاسد نشده است و گمرک از توزیع 

آن در سراسر کشور جلوگیری کرد.
به گزارش ایرنا، »سید احسان خاندوزی« درباره ذرت آلوده در گمرک اظهار داشت: اعداد و 
ارقامی که به شکل رسمی درباره ذرت فاسد در گمرک اعلام می شود حکایت از این دارد که 
مس��اله ذرت ها از ابتدای واردات، توسط مراجع استاندارد آلوده تشخیص داده شده و گمرک 

مانع توزیع آن در سراسر کشور شد.
وی با اش��اره به نیاز کش��ور در زمینه واردات ذرت، گفت: در سال های اخیر کشور هر ساله 

به طور متوسط نیازمند واردات هشت میلیون تن ذرت بوده است .
خاندوزی بیان داشت: از میلیون ها تن ذرتی که وارد کشور شد حدود ۱۴۰ هزار تن مربوط 

به محموله های  سال های ۹۲، ۹۵ ، ۹۷ و ۹۹ از ابتدا مسموم تشخیص داده شد.
وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان اینکه دلیل فرس��وده ش��دن ذرت موجود در گمرکات 
سراسر کشور بر اثر ماندگاری نبوده، خاطرنشان کرد: واردکنندگان ذرت نیز از بخش خصوصی 

بودند و از اموال دولت منابعی برای این امور تلف نشده است.
وی تاکید کرد: ذرت ها با تش��خیص مسوولان استاندارد به درستی مسموم شناخته شدند و 
برای رفع و رجوع این ۱۴۰ هزار تن اقدام های خوبی نیز انجام گرفته و بیش از ۱۰۳ هزار تن 

از ذرت های آلوده به کشورهای فرستنده مرجوع شده است.
خاندوزی توضیح داد: به دو دلیل بخشی از ذرت های خریداری شده مسموم هنوز در گمرک 
باقی مانده اس��ت، دلیل نخس��ت به خریدار خارجی بازمی گردد؛ از آنجایی که این ذرت های 
آلوده برای بخش��ی از نیازهای دارویی و الکلی هنوز قابل اس��تفاده هستند و خریدار خارجی 
برای خرید آنها اعلام آمادگی کرده اما  برای دریافت آنها تاخیر داشته است و بنابراین هنوز 
در گم��رک وجود دارد. وی اضافه کرد: بخش��ی از ذرت های فرس��وده موج��ود در گمرک در 
حال مرجوع ش��دن اس��ت تا به طور کل صورت مساله ذرت های آلوده پاک شود، اما از آنجایی 
که ش��اکی خصوصی وجود داش��ت و مراجع قضایی حکم توقف دادند، آن بخش از کالاها و 
ذرت های مس��موم مرجوع نش��ده است. به گزارش ایرنا، دادس��تان کل کشور دهم تیرماه در 
بازدی��د از بندر ام��ام خمینی)ره(، از وجود ۱۴۰ هزار تن ذرت فاس��د در یکی از انبارها خبر 

داد.
حجت الاس��لام والمسلمین »محمدجعفر منتظری« گفت: ۱۲۰ هزار تن ذرت آلوده خارج 
ش��ده و تاکید ش��د که بقیه آن نیز در مدت یک ماه از انبار تخلیه ش��ود، زیرا آثار زیان باری 

برای محیط زیست دارد

رئیس کنفدراسیون صادرات ایران تشریح کرد

چرا صادرات با وجود افزایش نرخ ارز منفی شد؟
رئیس کنفدراسیون صادرات ایران معتقد است نگاه اشتباه به تجارت و تصمیمات 
غلطی که بارها تکرار شده باعث شده ایران حتی از اندک فرصت های به وجود آمده 

در این عرصه نیز استفاده نکند.
به گزارش ایسنا، محمد لاهوتی در نشست کمیسیون تسهیل تجارت و توسعه صادرات اتاق 
تهران اظهار کرد: ما معتقدیم که در تجارت نمی توان میان صادرات و واردات تفکیک قائل شد 

بلکه تصمیم گیران باید این دو موضوع را در کنار یکدیگر مدیریت کنند.
ب��ه گفته وی دولت در ابتدای کار خود صحبت های زیادی از تس��هیل فرآیندهای تجاری 
انجام داده و تصمیماتی را نیز نهایی کرده اس��ت از این رو بخش خصوصی امیدوار است که با 

نهایی شدن این تصمیمات راه برای توسعه تجارت باز شود.
رئیس کنفدراس��یون صادرات ایران با اش��اره به مش��کلاتی که تجارت ایران در س��ال های 
گذشته با آن مواجه بوده بیان کرد: یکی از اصلی ترین پیش نیازها برای توسعه صادرات ایجاد 
یک وحدت رویه میان دس��تگاه های تصمیم گیر اس��ت، موضوعی که ما در سال های گذشته 
نداش��ته ایم و همین مس��اله باعث ش��د حتی با وجود افزایش نرخ ارز میزان صادرات کشور 
منفی ش��ود و رشد جدی تجربه نکند. لاهوتی با اش��اره به پیگیری ها در زمینه ی واردات در 
مقابل صادرات توضیح داد: با وجود آنکه در ابلاغیه های قبلی مجوز این کار صادر ش��ده بود 
اما آنقدر پیچیدگی ها بالا می رفت که بسیاری از فعالان اقتصادی توان استفاده از این فضا را 
نداش��تند. ما همچنان این درخواست را پیگیری می کنیم و امیدواریم با دریافت موافقت های 
لازم از اجحاف در حق صادرکنندگان جلوگیری شود. وی ادامه داد: یکی دیگر از شیوه هایی 
که می تواند به توس��عه صادرات کمک کند تس��هیل ورود موقت است ما از سال ۱۳۹۷ دیگر 
مجوزی در این زمینه دریافت نکرده ایم و با وجود برگزاری جلسات مختلف هنوز در این حوزه 

تصمیم گیری نشده است که امیدواریم نگاه تصمیم گیران در این زمینه نیز تغییر کند.

به منظور حمایت از بازار مالی

سهام ۱۰ شرکت دولتی وارد بورس دوبی می شود
س�هام بیش از ۱۰ ش�رکت دولتی و ش�به دولتی امارات در بازار مالی دوبی عرضه 

می شود.
به گزارش ایسنا، شیخ مکتوم بن محمد بن راشد آل مکتوم معاون حاکم دوبی و مدیر بازار 
مالی دوبی گفت: به منظور حمایت از شرکت های دولتی و افزایش داد وستدها، سهام بیش 
از ۱۰ شرکت دولتی و شبه دولتی در بورس دوبی عرضه خواهد شد و سهام این شرکت های 

دولتی و شبه دولتی از هفته آینده رسما در بازار مالی دوبی عرضه خواهد شد.
وی افزود: با ورود سهام این شرکت ها به بازار مالی دوبی ارزش سهام های موجود در بورس 

دوبی از مرز ۳ تریلیون درهم خواهد گذشت.

 سرنوشت مبهم سرمایه ایرانی هایی که در ترکیه
 خانه می خرند

اوضاع نابس�امان اقتصادی ترکیه، س�قوط ارزش لیر، کاهش ش�دید درآمد های 
گردش�گری، اقتص�اد ترکیه را در آس�تانه ورشکس�تگی قرار داده و ممکن اس�ت 
ایرانی ها به عنوان بزرگترین گروه خریداران ملک در ترکیه مجبور شوند خانه های 

خود را نصف قیمت بفروشند و برگردند.
به گزارش ایس��نا، ایرانی ها در در ماه س��پتامبر ۲۰۲۱ رکورد خرید مس��کن در ترکیه را 
شکستند و بیش از ۱۳۰۰ خانه در این کشور خریداری کردند که گفته می شود این رقم ۲.۵ 

برابر بیش از میانگین خرید ماهانه ی اتباع ایرانی که ۵ سال گذشته در ترکیه بوده است.
طبع خرید آپارتمان و ویلا در استانبول آنکارا ازمیر و دیگر شهرهای ترکیه توسط ایرانی ها 
در حالی بالا گرفته که وضعیت اقتصادی ترکیه در بدترین شرایط خود در سال های اخیر قرار 
دارد. بین س��ال های ۲۰۰۱ تا ۲۰۱۵ میلادی کشور ترکیه به لطف سیاست خارجی متعادل 
خود برنامه های گردش��گری را با موفقیت به اجرا رس��اند و به طور میانگین رشد اقتصادی ۶ 
درصد را تجربه کرد. اما از س��ال ۲۰۱۵ به این طرف سیاس��ت های دستوری در اقتصاد این 
کشور به کند شدن حرکت رو به جلوی آن منجر شد. اپیدمی ویروس کرونا نیز که از حدود 
دو س��ال قبل با افت ش��دید بازار گردشگری این کشور همراه ش��د ضربه نهایی را به اقتصاد 
ترکیه وارد کرد. در پی هش��دارها و تذکرات کارشناس��ان درباره خرید ملک در ترکیه، چند 
روز قب��ل دو تن از نمایندگان مجلس در توئیتر تذکراتی به مردم داده اند. علیرضا س��لیمی، 
عضو هیئت رئیس��ه مجلس شورای اسلامی در حساب شخصی خود در توئیتر نوشت: مراقب 
سرمایه های خود باشید!! سقوط سنگین ارزش لیر ترکیه در برابر دلار به دلیل بدهی خارجی 
بیش از ۵۰۰ میلیارد دلاری.   خریداران خانه در ترکیه اگر همین امروز فروشنده باشند باید 
۳۵ درصد مالیات بر عایدی سرمایه بدهند، این غیر از ۴ نوع مالیات دیگر است. احتیاط شرط 
عقل است. معصومه پاشایی بهرام نماینده مرند و جلفا نیز دیگر نماینده ای است که در توئیتر 
به خروج سرمایه از ایران اشاره کرده است. طی سال های ۹۷ تا ۹۹ ایرانیان ۷ میلیارد دلار در 
بازار مس��کن ترکیه سرمایه گذاری کرده اند که بنا به گفته مجتبی یوسفی، عضو کمیسیون 

عمران مجلس، کمک بسیاری به ترکیه در دوران بحران مالی اخیرش بود.
او همچنین گفته است: بسیاری از مردم پس از واریز نقدی به حساب این شرکت ها بدلیل 
دسترس��ی نداش��تن به اطلاعات تخصصی و همچنین انتقال پول از طری��ق فرایندهای غیر 
تجاری، متاس��فانه س��رمایه خود را از دس��ت داده اند و یا گاهاً ملکی که به آن ها تحویل داده 
شده با آن چه که تحویل گرفته اند تفاوت بسیاری داشته است که با توجه به نحوه معاملات 
شرکت های فروشنده این املاک در کشورهای همسایه امکان بازپس گیری سرمایه های مردم 

نیز وجود ندارد.
از سوی دیگر به دنبال صدور دستور رئیس جمهور ترکیه برای اخراج ۱۰ سفیر کشورهای 
غربی، ارزش لیر ترکیه ۱.۶ درصد دیگر کاهش یافت و به ۹.۷۵ لیر در برابر یک دلار رسید.

لیر ترکیه پیش از این نیز تحت تاثیر اقدامات بانک مرکزی ترکیه که اقدام به افزایش نرخ 
بهره کرده بود، سیر نزولی داشت.

وزیر جهاد کش�اورزی بر توسعه همکاری های 
کش�اورزی ایران و نروژ به ویژه در زمینه انتقال 
فناوری و توسعه سرمایه گذاری ها در طرح های 

شیلاتی ایران تاکید کرد.
به گزارش ایرنا از وزارت جهاد کش��اورزی، »س��ید 
جواد ساداتی نژاد« در دیدار با سیگو الدتومین هائوگر 
سفیر کشور نروژ در ایران افزود: سابقه همکاری ایران 
و نروژ به بیش از ۹۰ س��ال می رسد که نشان دهنده 

عمق ارتباط دو کشور است.
وزیر جهاد کشاورزی اظهار داشت: بیشتر ارتباطات 
ای��ران و نروژ در زمینه محصولات ش��یلاتی اس��ت و 
بستر بیشتر همکاری های دو کشور در حوزه شیلات، 

جنگلداری و مرتع داری فراهم شده است.
س��اداتی نژاد با بیان اینکه انتقال فناوری در حوزه 
های شیلاتی و پرورش ماهی در قفس می تواند یکی 
از زمینه های همکاری بین دو کشور باشد، ادامه داد: 
ایران سواحل بسیاری دارد که مستعد پرورش آبزیان 
است و با توجه به سوابق نروژ، از سرمایه گذاران این 
کشور برای سرمایه گذاری مشترک به ویژه در سواحل 

جنوبی ایران دعوت می کنیم.
وی افزود: وزیر جهاد کشاورزی ایران آمادگی دارد، 
در اولین فرصت در بحث شیلات، مرتع و جنگلداری 
س��فری به نروژ داشته باشد و اهتمام نروژ به حفاظت 
از دریاه��ا، اقیانوس ها و حف��ظ امنیت غذایی جهان 

باعث خشنودی است.
وزیر جهاد کش��اورزی تصریح ک��رد: آمار مبادلات 
تجاری ایران و نروژ نش��ان می دهد که با وجود روابط 
تجاری ۹۰ ساله اما میزان مبادلات تجاری بالا نیست 
که یکی از دلایل آن تحریم های ظالمانه آمریکا است، 
البته ما نروژ را کشوری آزاد می دانیم و اهتمام دولت 

ها می تواند به تحریم ها فائق آید.
وی اظهارداشت: مصرف سرانه میوه و سبزیجات در 
نروژ ۱۲۰ کیلوگرم اس��ت که یک چهارم آن در نروژ 
تولید می شود و با توجه به ظرفیت های خوبی که در 
ای��ران وجود دارد می توانی��م در زمینه تامین میوه و 

سبزی کشور نروژ با یکدیگر همکاری داشته باشیم.
س��اداتی نژاد ادامه داد: ما محصولات خش��کباری 
داری��م ک��ه در ح��ال حاضر ه��م صادر می ش��ود و 
می توانی��م در این زمینه هم به نروژ صادرات داش��ته 

باش��یم، همچنین صادرات محصولات ارگانیک ایران 
به نروژ هم می تواند مورد بررسی قرار گیرد.

وی تاکید کرد: سرمایه گذاری برای پرورش ماهی 
در قف��س در ایران یک��ی از اولویت های وزارت جهاد 
کش��اورزی محس��وب می ش��ود، این پروژه نیازمند 
حمای��ت در زمینه فناوری و تکنول��وژی به روز دنیا 
اس��ت و سرمایه گذاران نروژی در کنار سرمایه گذاران 

ایرانی می توانند به استمرار این پروژه کمک کنند.
وزی��ر جهاد کش��اورزی ادام��ه داد: آژانس ضمانت 
اعتب��ار صادراتی ن��روژ قرار بود ی��ک میلیارد دلار به 
ایران بابت پرورش ماهی در دریا کمک کند تا بتوانیم 

ظرفیت های شیلاتی جنوب کشور را توسعه دهیم.
وی اف��زود: در خلی��ج فارس و دری��ای عمان ۳.۶ 
میلیون تن ظرفیت پرورش ماهی مطالعه شده داریم 
ک��ه آماده س��رمایه گذاری اس��ت و می توانیم در این 

زمینه همکاری مشترک داشته باشیم.
س��اداتی نژاد خاطرنشان کرد: در حوزه های علمی 
و کارگاه های مشترک آبزی پروری، اصلاح نژاد ماهی 
قزل آلا و تولید بچه ماهی نیاز به راه اندازی یک مرکز 
اص��لاح نژاد داریم که امیدواریم نروژ در این زمینه به 

ما کمک کند.

وی به اشاره به دستآوردهای کشور نروژ در خصوص 
حفاظت از جنگل و مرتع گفت: نروژ در زمینه جنگل 
و روش های نوی��ن حفاظت و یا اطفاء حریق کارهای 
خوبی انجام داده است و زمینه مناسبی برای همکاری 

محسوب می شود.
وزیر جهاد کشاورزی ابراز امیدواری کرد: در آینده 
با امضای یادداش��ت تفاهم در زمینه شیلات و مراتع 
هم��کاری خوب��ی صورت گی��رد و رواب��ط تجاری و 

ارتباطات علمی و فناوری توسعه یابد.
آمادگی نروژ برای توس��عه هم��کاری های تجاری 

کشاورزی با ایران
در ادام��ه این دیدار، »س��یگو الدتومی��ن هائوگر « 
س��فیر کش��ور نروژ در ایران، اظهارداش��ت: ایران به 
عنوان کش��وری که اهداف بلندی در حوزه کشاورزی 
در منطقه دارد، مطرح اس��ت و امیدواریم بتوانیم در 
حیطه ش��یلات، آبزیان و کش��اورزی با هم همکاری 

داشته باشیم.
وی افزود: می دانیم که تحریم های آمریکا مشکلات 
زی��ادی را برای ایران ب��ه وج��ود آورده و امیدواریم 
مذاکرات در وین دوباره از سر گرفته و به نتایج خوبی 
ختم ش��ود، این تحریم ها مش��کلات بسیار زیادی را 

برای ایران و روابط تجاری با کشورهای مختلف ایجاد 
کرده است اما مشکلاتی که به خاطر تحریم به وجود 
آمده نباید باعث ش��ود همکاری ایران و نروژ متوقف 

شود.
س��فیر نروژ در ایران تصریح ک��رد: در زمینه تولید 
غذا، ش��یلات و کشاورزی دو کش��ور می توانند با هم 
همکاری داشته باش��ند و این بخش شامل تحریم ها 
نمی ش��ود. وی ب��ا بی��ان اینک��ه یک س��ابقه دیرینه 
همکاری بین دو کش��ور وج��ود دارد، ابراز امیدواری 
ک��رد: بتوانیم همکاری های خوبی را با ایران داش��ته 
باش��یم و در مسائلی که ایران به کمک نروژ نیاز دارد 

به این کشور کمک کنیم.
هائوگ��ر ادام��ه داد: تج��ارت فعل��ی ای��ران و نروژ 
غیرمستقیم انجام می شود اما امیدواریم این تبادلات 
تجاری افزایش یابد و در مورد مسائل شیلاتی بتوانیم 

کمک کنیم.
وی افزود: ما خواستار این هستیم که هر چه سریع 
تر وبین��اری را در مورد مس��ائل کش��اورزی بین دو 
کش��ور داشته باشیم تا در خصوص گام های همکاری 

در آینده صحبت کنیم.
به گ��زارش ایرن��ا، ن��روژ قلمروی از بخ��ش غربی 
شبه جزیره اس��کاندیناوی، یان ماین و مجمع الجزایر 
سوالبارد در قطب شمال را دربر می گیرد و شهر اسُلو، 

بزرگترین شهر و پایتخت این کشور است.
 از ص��ادرات نروژ می توان به گوش��ت گاو، ش��یر و 
س��ایر فرآورده های دامی اش��اره کرد و بیش از نیمی 
از مس��احت نروژ پوش��یده از درخت است و چوب از 

صادرات عمده این کشور می باشد.
به دلیل داش��تن خط ساحلی بسیار طولانی، آبزیان 
دریای��ی، یکی از چرخه ه��ای اقتصاد این کش��ور را 
تشکیل می دهند. نروژ سه نوع ماهی دارد که در هیچ 
جای دنیا یافت نمی ش��ود. دیگر مناب��ع مهم درآمد 
ارزیِ این کش��ور، صنعت ماهیگیری است و پرورش 
ماهی که دولت با برنامه های توس��عه تش��ویق کرده  
اس��ت تا جای صید نهنگ و ماهی های اعماق دریا را 
می گیرد. تنها قس��مت کوچکی از این سرزمین قابل 
کشت است و در بخش کشاورزی و دامداری که یارانه 
زیادی به آن داده می ش��ود، بیشتر به تولید لبنیات و 

علوفه می پردازند.

وزی�ر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه ارتباط دلار با کالای 
داخل�ی را قطع می کنی�م، اظهار کرد: س�از و کارهای جدیدی به 
عنوان الگوی مدیریت بازار طراحی کردیم و از تصمیمات روزمره، 
مقطعی و موردی به حالت سیستمی می رسیم که این الگو تا آخر 

امسال اکثر محصولات را در بر خواهد گرفت.
به گزارش ایس��نا، به نقل از ش��بکه اطلاع رسانی تولید و تجارت ایران 
)شاتا(، سیدرضا فاطمی امین در نشست هم اندیشی با اعضای کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس و معاونان وزارت صمت، با بیان این مطلب افزود: 
س��اختار بازار از عوامل مرتبط با بروز و تشدید تورم است، برنامه ای برای 
مدیری��ت بازار داری��م که اثرات تورمی مرتبط با س��اختار بازار را کاهش 
خواه��د داد. تعریف ۱۵۰ پ��روژه با ۵ هزار میلیارد تومان س��رمایه برای 

هدایت نقدینگی مردمی
وی با بیان اینکه بانک ها با اضافه برداشت و تسهیلات به رشد نقدینگی 
دامن می زنن��د، گفت: ما می توانیم نقدینگی مازاد و س��رگردان را جمع 
کنیم که در این راستا ۱۵۰ پروژه با ۵ هزار میلیارد تومان سرمایه تعریف 

کرده ایم تا با هدایت نقدینگی به کاهش تورم کمک کنیم.
ارتباط دلار با کالای داخلی را قطع می کنیم

فاطمی امین همچنین در خصوص بازار ارز و تأثیر قیمت های خارجی 
ب��ر کالاهای داخل، تصریح کرد: باید تلاش کنیم ارتباط دلار با قیمتهای 
بازاره��ای داخلی را قطع  کنیم و با ع��وارض پلکانی این ارتباط را اصلاح 
کنیم و اجازه ندهیم رانت های ارزی به داخل منتقل ش��ود. روی صادرات 
تمرکز جدی داریم و می خواهیم در شش ماهه دوم سال حدود ۵ میلیارد 

دلار بیش از مدت مشابه سال قبل صادرات انجام شود.
اجرای طرح صندوق های ارزی در دستور کار است

وزی��ر صمت در ادامه با بیان اینکه اجرای طرح صندوق های ارزی جزو 
پروژه ه��ای آینده ما خواهد بود، بیان کرد: مردم دلارهای خود را در این 
صندوق ها س��رمایه گذاری خواهند کرد و ما نیز این منابع را در توس��عه 

تجارت خارجی کشورمان مصرف می کنیم.
الگوی جدید مدیریت بازار اجرا می شود

فاطمی امین همچنین در خصوص اصلاح س��اختار تنظیم بازار، گفت: 
روش ه��ای قبلی از قبیل بازرس��ی و نظارت تاثیره��ای مقطعی دارند، ما 
می خواهی��م همزمان با این روال و تفویض اختیار تنظیم بازار محصولات 
کش��اورزی دامی و باغی به جهاد کشاورزی، اصلاح ساختارهای جدی در 
ح��وزه مدیریت بازار را دنبال کنیم و الگ��وی جدید مدیریت بازار را اجرا 
کنی��م. وی این مدیریت را در دو حوزه کالاهای پایه و مصرفی دانس��ت 
و افزود: س��از و کارهای جدیدی طراح��ی کردیم و از تصمیمات روزمره، 

مقطعی و موردی به حالت سیس��تمی می رسیم و این الگو تا آخر امسال 
اکثر محصولات را در بر خواهد گرفت.

وزیر صمت در خصوص تنظیم بازار بخش خدمات نیز اضافه کرد: حوزه 
خدم��ات، پیچیدگی های خاص خود را دارد و همواره ۵۰ درصد تورم در 
این حوزه اتفاق می افتد؛ برای تنظیم بازار خدمات نیز برنامه ای یکس��اله 

داریم که تا شهریور ماه سال آینده نهایی و اجرا خواهد شد.
احداث ۱۱هزار مگاوات ظرفیت نیروگاهی تولید برق

فاطم��ی امین در بخش دیگری از س��خنان خود، با بیان اینکه بیش از 
۴۰ درصد برق کش��ور در بخش صمت مصرف می شود، تصریح کرد: برق 
در واقع بخش بالادس��تی فولاد و پتروشیمی است، در راستای افزایش و 
مدیریت تولید برق تعامل خوبی با ستاد اقتصادی دولت و وزارتخانه های 
نف��ت و نیرو داریم و اح��داث ۱۱ هزار مگاوات ظرفی��ت نیروگاهی برای 
تولی��د برق را در توافق با وزارت نیرو ش��روع کرده ای��م. وی در خصوص 
تأمین س��رمایه در گردش واحدهای تولیدی نیز اظهار کرد: تامین مالی 
زنجیره ه��ای تولیدی را تا دو ماه آینده عملیات��ی خواهیم کرد. فاطمی 
امین در خصوص بورس و راهکارهای موفقیت در بورس کالا گفت: واحده 
های بورس��ی را باید به صورت صحیح در بورس کالا قرار دهیم و امکان 
اجرای قاعده های بورس��ی را داش��ته باش��یم تا قاعده ها یکپارچه شود و 
زیرس��اخت لازم ب��رای اجرای قواعد نیز فراهم آی��د. وزیر صنعت، معدن 
و تج��ارت در پایان گفت: در الگوی جدید مدیریت بازار ۲۵ قاعده وجود 
دارد که از زیرس��اخت های بورس کالا استفاده می کنند. گفتنی است در 
این نشست اعضای کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی به 
بیان مهمترین نقطه نظرات خود در خصوص ارائه س��از و کارهای جدید 

تنظیم بازار وزارت صمت پرداختند.

وزیر صمت وعده داد
ارتباط دلار با کالای داخلی را قطع می کنیم

آمادگی ایران برای توسعه همکاری های کشاورزی و شیلاتی با نروژ
وزیر جهاد کشاورزی اعلام کرد:

عضو اتاق بازرگانی ایران:

منافع ارز ۴۲۰۰ تومانی باید به مردم بازگردد
مدیرعامل سد:

سد دز فقط ۷۰ میلیون مترمکعب آب قابل بهره برداری دارد

نایب رییس کمیسیون بازار پول و سرمایه اتاق بازرگانی 
ای�ران گفت: تخصی�ص ارز ۴۲۰۰ تومانی ب�ه عده ای خاص 
موج�ب ایج�اد رانت ش�ده اس�ت در حالی ک�ه منافع ارز 

ترجیحی باید به مردم بازگردد.
به گ��زارش خبرن��گار اقتص��ادی ایرن��ا، رییس جمه��وری در 
گفت وگ��وی تلویزیون��ی با م��ردم در خصوص ح��ذف ارز ۴۲۰۰ 
تومان��ی گفت: تا امروز جلس��ات متع��ددی در س��تاد اقتصادی 
دولت برای بررسی این موضوع داشته ایم. با اقتصاددانان خارج از 
مجموعه دولت هم رایزنی و بحث و تبادل نظر ش��د. شاهد بودیم 
پول س��فره مردم، در جیب چند دلال رفت. باید این موضوع طوری اصلاح ش��ود که پول در جیب مردم برود 

و در سفره مردم ظاهر شود.
آیت الله س��ید ابراهیم رییس��ی تاکید کرد: حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی ضرورت دارد اما این کار را با غافلگیری 
انجام نخواهیم داد و مردم را نسبت به آن بی اطلاع نخواهیم گذاشت و شوک به بازار ایجاد نخواهیم کرد. همه 

جوانب سنجیده می شود به طوری که بازار و مردم در جریان این تصمیم قرار گیرند.
رییس دولت س��یزدهم خاطرنشان کرد: این اصلاح جزو برنامه های دولت است که انجام می شود و در وقت 

مناسب به مردم اطلاع می دهیم. در این موضوع، مشارکت مردم شرط اجرای موفق است.
در همین راس��تا، نایب رییس کمیس��یون بازار پول و س��رمایه اتاق بازرگانی ایران در گفت وگو با خبرنگار 
اقتصادی ایرنا با بیان اینکه ارز یک دارایی متعلق به دولت است، اظهار داشت: دسترسی عده ای به ارز ۴۲۰۰ 
تومانی با عنوان حمایت از جامعه موجب ایجاد رانت ش��ده و توس��ط برخی س��وداگران مورد سواستفاده قرار 

گرفته است، به همین دلیل نفعی که دولت از عرضه این ارز دنبال می کرد به جامعه نرسیده است.
»رضا زیتون نژاد« تصریح کرد: عرضه ارز ۴۲۰۰ تومانی اثری بر کاهش قیمت کالاهای اساسی و عمومی در 
بازار نداشت و به همین دلیل انتقادات بسیاری را از سوی فعالان و کارشناسان اقتصادی به دنبال داشته است. 
وی با تاکید بر اینکه نتیجه نهایی ارائه این نرخ ارز کاهش قیمت ها در بازار نبوده است، خاطرنشان کرد: نباید 
ارز ارزان در اختیار بخش��ی قرار بگیرد بدون اینکه س��ودی به مردم منتقل شود، این روند تنها موجب آسیب 

شده زیرا مزیتی از دولت سلب شده اما به جیب ملت نرفته است.
به گفته زیتون نژاد، اگر ارز ۴۲۰۰ تومانی نتواند س��طح عمومی قیمت کالاها را کاهش دهد، تخصیص آن 

توجیه اقتصادی ندارد و حذف آن می تواند کمک بیشتری به اقتصاد کند.
وی تصریح کرد: البته حذف این ارز نیاز به برنامه ریزی مناسب دارد زیرا می تواند به طور ناگهانی موجب 
افزایش قیمت کالاهای اساس��ی ش��ود، به همین دلیل دولت باید به دنبال راه حلی دقیق برای حفظ تعادل 

در بازار باشد.

مدیرعامل س�د دز با اش�اره به آخرین وضعیت این سد 
گفت: در ش�رایط فعلی فقط ۷۰ میلیون مترمکعب از ۷۰۰ 
میلیون مترمکعب آب پشت سد قابل بهره برداری است و 
با این حجم، حداکثر تا یک  ماه آینده می توانیم شرایط را 

ادامه دهیم و ۷۰ میلیون مترمکعب را مصرف کنیم.
س��عید رئوفی نس��ب در حاش��یه بازدید خبرنگاران از سد دز، 
اظهار کرد: اینکه س��د دز در فصل پاییز در پایین ترین تراز خود 
باشد طبیعی است اما امسال یک سال خاص و شرایط ویژه است 

و باید به این مساله توجه داشته باشیم.
به گزارش ایسنا، وی افزود: در حال حاضر ورودی سد دز ۳۰ مترمکعب بر ثانیه و خروجی سد ۶۰ مترمکعب 

بر ثانیه است و به این به معنای آن است که ۳۰ مترمکعب بر ثانیه از ذخیره موجود سد استفاده می  شود.
مدیرعامل س��د دز گفت: در ش��رایط فعلی فقط ۷۰ میلیون مترمکعب از ۷۰۰ میلیون مترمکعب آب پشت 
س��د قابل بهره برداری اس��ت و با این حجم، حداکثر تا یک  ماه آینده می توانیم ش��رایط را ادامه دهیم و ۷۰ 
میلیون مترمکعب را مصرف کنیم. رئوفی نس��ب عنوان کرد: با توجه به این که در حال حاضر خروجی سد دز 
۶۰ مترمکعب بر ثانیه است، این میزان رها سازی فقط برای حق آبه رودخانه، درختان و آبزیان است و امکان 

استفاده از این آب برای کشاورزی وجود ندارد.
وی ادامه داد: در گذش��ته معمولا در آبان ماه حداقل یک یا ۲ س��یلاب داشتیم که آب را پشت سد می  آورد 
اما متاس��فانه تاکنون چنین اتفاقی رخ نداده است. امیدواریم در روزهای باقیمانده آبان  ماه و روزهای ابتدایی 
آذرماه بارندگی داش��ته باش��یم و ش��رایط تغییر کند زیرا اگر چنین اتفاقی رخ ندهد، ۶۰ مترمکعب بر ثانیه 
خروجی سد نیز کاهش می یابد. مدیرعامل سد دز تصریح کرد: در حال حاضر ارتفاع آب پشت سد ۳۰۸ متر 
است که طبق قاعده نباید از ۳۱۰ متر پایین  تر بیاید اما به دلیل وضعیت خاص خوزستان و خشکسالی این 

ریسک را پذیرفتیم که از تراز ۳۱۰ متر به تراز ۳۰۵ متر نیز برویم.
رئوفی نسب ادامه داد: اگر تراز سد دز پایین  تر ۳۰۵ متر برود، در صورت آمدن سیلاب از بالا دست، ناگهان 

حجم قابل توجهی از آب به پشت سد می رسد و به بدنه سد آسیب وارد می شود.
وی با بیان اینکه براس��اس پیش بینی ها، هواشناسی خبرهای خوبی ندارد، گفت: احتمالا آخر هفته جاری 
در لرستان بارندگی خوبی خواهیم داشت و اگر بارندگی خوب و سیلاب داشته باشیم و ارتفاع آب پشت سد 

به ۳۱۰ متر به بالا برسد بهتر می  توانیم شرایط را مدیریت کنیم.
مدیرعامل سد دز در خصوص نیروگاه برق این سد، گفت: نیروگاه سد در شبانه روز یک میلیون و ۲۰۰ هزار 
کیلو وات برق تولید می  کند و آب رها سازی شده از مجرای نیروگاه خارج و صرف تولید برق می  شود اما اگر 

حجم آب از ۳۰۵ متر پایین تر بیاید باعث ایجاد گرداب خواهد شد و نیروگاه قابل بهره برداری نخواهد بود.


